
Mehmet Adıgüzel: Merhaba, hoş geldiniz
Turgut Guvernörüm. Nasılsınız?

Turgut Gökyiğit: Çok iyiyim, teşekkür
ederim. Siz de hoş geldiniz.

MA: Teşekkürler. Turgut Güvernörüm
malumunuz, Rotary dergimiz için iş, meslek ve
Rotary’de çalışmalarıyla iz bırakmış sizin gibi
deneyimli insanlarla bir söyleşi dizisi
gerçekleştiriyoruz. Burada ki amaç, özellikle genç
Rotaryenlerin okuması ve bu tecrübelerden istifade
etmesidir. Tekrar hoş geldiniz.

Müsaadenizle, öncelikle Turgut Gökyiğit kimdir?
Kendinizi kısaca tanıtır mısınız?

TG: 1938 yılında Artvin'de doğdum ve ilkokul
1. sınıfı Artvin’de okudum. Sonra ailece İstanbul’a
göç ettik. İlk ve orta tahsilime de İstanbul'da
devam ettim. Daha sonra üniversite eğitimi için
Amerika'ya gittim ve Amerika Colorado
Üniversitesi'nde İnşaat Mühendisliği dalında
lisans eğitimi, New York Üniversitesi'nde de
lisansüstü eğitimi aldım. Okul bittikten sonra ilk iş
hayatına da Amerika’da atıldım ve orada iki yıl
inşaat mühendisliği olarak çalıştım.

MA: Bildiğimiz normal konut inşaatında mı
çalıştınız?

TG: Daha ziyade köprü inşasında bulundum.
Kara yolları köprüleri. İki yılın ardında Türkiye'ye
döndüm. İlk iş olarak askere gittim ve vatani
görevimi iki yıl olarak ifa ettim. O iki yıllık askerlik
dönemi benim için önemliydi. Vatanıma olan
borcumu ödemenin gururunu yaşadım.
Askerlikten sonra Petro Kimya Tesisleri'nde
inşaat mühendisi olarak Türkiye’de ilk iş hayatı
tecrübesini yaşadım. Kurumun inşaat işlerini
yürütüyorduk.

Derken, sene 1968, işte kendi aile şirketimizle
cam sanayiinde faaliyete başladık. O noktada da
mesleğim olan inşaat mühendisliğine geri
dönmemek üzere veda etmiş oldum.
(gülüşmeler…)

MA: Cam sanayii derken bildiğimiz klasik cam
üretimi mi?

TG: Özellikle avize camları imalatı,
aydınlatma yani. Uzun seneler bu sektörde ithalat

ve ihracatla uğraştık.
MA: Şu an sektörde değilsiniz sanırım.
TG: Bırakın cam sektörünü şimdi artık sanayii

bitti.
MA: Ne yazık ki öyle. Türkiye’nin hikâyesine

benziyor sizin anlattıklarınız; önce sanayileşme bu
vesileyle bir şahlanış, yükselme… Ardından ise
çekilme ve sanayide çökme.

TG: Maalesef o süreçte sıkıntılarımız oldu.
Fabrikaları kapatmak zorunda kaldık ve oradan
arta kalan iş yerlerimizi kiraya verdik.

MA: Ne yazık ki üretim ve sanayide geldiğimiz
noktanın özeti. Peki Turgut Guvernörüm şu an
uğraştığınız bir alan var mı?

TG: Genellikle vakıf işlerine bakıyorum. Yani
sosyal faaliyet gösteren kuruluşlar geliştirdik.

Bunlardan birisi Ataşehir Karayolları
Kavşağında, takriben 500 dönüm üzerine kurulu,
Nezahat Gökyiğit Botanik Bahçesi.

MA: Çok ilginç bir alan. İnşaat sektörü ve cam
sanayiden botanik sahasına geçiş.

TG: Mehmet Bey inanın bu alan ülkemizin
geleceği için hayati öneme sahip Türkiye’de bunu
ilk fark edenlerden biri rahmetli ağabeyim Ali
Nihat Gökyiğit’tir. Ali Nihat Gökyiğit Tema’nın da
kurucusudur.

MA: Harikulade. Bu bilgiyi bilmiyordum açıkçası.
Ben hep Hayrettin Karaca olarak bildim.

TG: TEMA’nın kurucusu ağabeyimdir.
Hayrettin Beyi de o yanına almış ve ailemiz
Türkiye’nin doğa zenginliklerini çok erken
zamanda fark etmiş bir aile. Türkiye'de 10 binin
üzerinde değişik bitki türü var. Bunun üç bini
endemik. Bakın Mehmet Bey size şunu
söyleyeyim: Ülkemiz tek başına bitki florası
bakımında tüm Avrupa kadar zengindir. Bu
inanılmaz bir zenginlik fakat pek farkında değiliz
bunların. Hani botanikçilik dedik ya işte hepsinin
temeli budur. Bitki floramızı korumak! Bu
zenginliğimizin devamı ve besleyiciliğini yapacak
bir başka sosyal faaliyet daha yürütüyoruz,
arıcılık.

MA: O alanda tam olarak neler yapıyorsunuz?
TG: Vakfımızın himayesinde ana arı üretiyor
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ve arıcıların ana arı üretimine destek oluyoruz.
Şöyle ki; Arıcıların bal verimini artırmak için ana
arı üretip onlara ana arı veriyoruz veya onların
ana arı üretmelerini teşvik ediyoruz. Bu alanda
kendilerine eğitim veriyoruz.

MA: Bu konudaki bilgisizliğimi bağışlayın. Ana
arı üretimi nasıl oluyor?

TG: Aslında çok detaylı bir anlatım. Özetle
şunu söyleyeyim; Arıları bir yerde kandırıyoruz
diyelim. (gülüşmeler…) Yani bir kovana 15-20
tane ana arı yüksüğü koyuyor ve bu yüksüklere
larva transferi yapıyoruz. İşçi arılar bu larvaları
ana arı olacak şekilde besliyor.

MA: İlginç. Bu ürettiğini ana arıları Anadolu'nun
çeşitli yerlerine falan mı gönderiyorsunuz?

TG: Tabi tabi. Şimdi 5 özel arı ırkı var
Türkiye'de. İki önemli ırk, Kafkas Arısı ve Anadolu
Arısıdır. Biz bu iki cinsi saflaştırdık. Bizim için iki
önemli arı cinsidir bunlar. Diğerleri de Ege veya
diğer adıyla Muğla Arısı, Suriye Arısı ve bir de
İran veya Doğu Arısı. Kafkas arısı Karadeniz
bölgesinde, Anadolu arısı Orta Anadolu’da ve
Muğla arısı da Ege bölgesinde verimlidir. Yani
botanikçilikle Türkiye’nin florasını korumaya
çalışırken, arıcılık alanında da bunun
zenginleşmesine katkıda bulunuyoruz bir bakıma.

MA: Botanikçilik, Ana arı üretimi ve TEMA ile

erozyonla mücadele… Bunlar gerçekten ülkemiz için
çok değerli hizmetler. Kendi adıma teşekkür ederim.

TG: Bu arada Çukurova Üniversitesi ve Çoruh
Üniversiteleriyle de botanik bahçesiyle ilgili
çalışmalarımız oldu.

MA: Turgut Guvernörüm, buradan anladığımız
kadarıyla gerek meslek, gerek iş hayatı ve gerekse de
sosyal faaliyetlerde edindiğiniz muazzam bir tecrübe
var. Rotary gençliğine bu tecrübelerinizde yola
çıkarak iş ve meslek hayatında nasıl önerilerde
bulunmak istersiniz?

TG: Hayal kurmaktan vazgeçmesinler ve
hayallerini gerçekleştirmek için mücadeleyi göze
alsınlar. Erişebilecekleri noktaya kadar asla pes
etmeden mücadele diyorum.

MA: İş, meslek ve gönüllü faaliyetlerinizle bizi
bilgilendirdiniz. Rotary’e gelirse; o macera nasıl
başladı? Rotary bünyesinde neler yaptınız, nasıl
çalışmalarda bulundunuz?

TG: Rotary ile şöyle başladım: Rotary’yi
öğrencilik yıllarımda bulunduğum şehirde bir
kulübün toplum hizmetleri projesi olan yoksul bir
ailenin evinin onarımına mühendislik öğrencisi
olarak gönüllü katıldığımda öğrendim. Tabii ki
adını biliyordum ama bu kurumu yakından tanıma
fırsatım oldu. Çalışma hayatına Topkapı’da olan
aile şirketimizde müdür olarak çalışmaya
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başladığımda, GDG Serbülent Bingöl’ün önerisiyle
1974 Kasım ayında kurulan Topkapı Rotary
Kulübüne Nisan 1975’de üye olarak katıldım.
Özellikle Serbülent Beyin teşvikiyle, cam
sanayinde ve ilişikili kuruluşlardaki arkadaşların
katılımıyla Topkapı Kulübü süratle büyüyüp gelişti.
Eski kurallara göre her kulübün bir
yöresi vardı ve İstanbul’un tümü
İstanbul Rotary Kulübünün yöresiydi
ve yeni kulüp kuruluşu İstanbul
R.K.nün onayına tabiydi. Bizim
sponsorumuz ve kurucumuz da
İstanbul Kulübü'dür. Yine eski
kurallara göre her yeni kulübün de
bir yöresi vardı ve kurulan yeni kulüp
çevresi dışından üye alamazdı. Bu
kurallar çok titizlikle takip edilirdi.

MA: Evet. Kadim Rotary
gelenekleri. Peki Guvernörüm
Rotary'de neler yaptınız? Projeler, faaliyetler,
çalışmalar… Müsaadenizle bu noktadan itibaren sözü
tamamen size bırakıyorum ve Rotary bünyesinde
yapmış olduğunuz çalışmaları bize aktarmanızı
heyecanla bekliyorum.

TG: Tekrar teşekkür ederim. Mehmet Bey,
Kulübümüzün yaptığı ilk iki proje tutucu ve yoksul
bir bölge olan İstanbul Tozkoparan’da park tanzimi
ve Atatürk heykeli idi. Daha sonra çalışan
annelerin çocuklarını emanet edebilecekleri bir
kreş yapıldı.

İnanın projelerimiz saymakla bitmez.
Müsaadenizle aklıma gelen önemli bir kulüp
projesini de söyleyeyim. Amerika'daki Mayo
Klinikle birlikte yürüttüğümüz proje mesela.
Burada Kulübümüz üyesi bir arkadaşım ile Mayo
Klinikte 2 yılda bir yenilemek zorunda oldukları ve
bu hemen hemen yeni sayılacak tıbbi ekipmanı
normalde Amerika içinde başka küçük hastanelere
hibe edeceklerine Rotary kanalı ile Türkiye’ ye
çevirdiler. Aletler gönderilmeden ilgili firmalar

bakımlarını yaptılar, oradan bir
Rotary kulübü transferi sağladı, THY
nakliyede yardımcı oldu. Türkiye
girişlerinde de bildiğiniz üzere olan
bazı takılmaları yine Rotaryen
dostlarımız çözdü ve Aletler
Türkiye’nin her köşesinde ihtiyaç
olan hastanelere dağıtıldı. O gün
için o aletler sadece büyük sağlık
kuruluşlarında varken daha geniş bir
halk kesimine hizmet verdi. Neydi

bunlar mesela, toplam değerleri 6 milyon dolara
yakın, yoğun bakım monitörleri, diyaliz ve anestezi
üniteleri ve respiratörler gibi 339 adet önemli tıbbi
cihazlar.

Kulübümde 1986-87 döneminde başkanlık,
1988’den itibaren bir çok dönemde Bölge
Sekreterliği, 1990-93 döneminde de Bölge
Rotaract Komite Başkanlığı yaptım ve 1995-96
döneminde 2420. Bölge Guvernörü olarak
görevlendirildim.

1995-96 Rotary dönemi hizmetlerini o günlerin
gündemi belirledi. Dönemimiz henüz başlamadan
Kıbrıs’ın geniş bir bölümünü etkileyen büyük
orman yangını bize bir toplum hizmeti yolu açtı.
Fatih Rotary Kulübümüzün devir teslim törenine,
Kıbrıs’a Rotaryen’lerin bir orman kurabileceği
fikrini benimsemiş olarak gittik ve başlangıç olarak
ormandaki 15 ağacın kulüp başkanı eşi adına
dikilmesi için ilk bağışı yaptık. Daha sonra Kıbrıs’lı
bir yakınımızın düğününe armağan olarak,
Cumhurbaşkanı Denktaş adına ve Başbakan
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Hakkı Atun adına 30 ar ağaç karşılığı bağışlar
yaparak kampanyayı resmen başlattık. “Kıbrıs
Rotary Ormanı” Komite Başkanım sevgili Hatice
Şarizi’nin ve her üç bölge Başkanlarımın üstün
gayretleriyle, dönem ortasında Kıbrıs’a 1 milyon
ağaç dikildi ve Kıbrıs Orman Bakanlığı emrine bir
traktör ve iki römork verildi.

Yine bu dönemde, Bosna’daki vahşet için, gün
geçmiyordu ki insanlık adına hepimizin evinde
göz yaşı dökülmesin. Daha dönemin başında UR
Başkanımız Herbert Brown’a, üç bölge Guvernörü
olarak faks geçerek, Bosna için bir şeyler
yapmamızın gerekliliğini vurgulamış ve kendisinin
desteğini istemiştik. Başkanımız bu konuda
yapacağımız her aktivitenin arkasında olacağını
belirten bir yazı gönderdi. Tesadüfler bize güzel
bir hizmet yolu açtı. Aynı sıralarda eşim Birsen
Gökyiğit’in ameliyat ettiği Bosna’lı bir çocuk ve

onun hamiliğini yapan Bosna Türk Birliği
subaylarından Dr. Ahmet Atalık, bu konuda
Rotary’de gönüllü hizmet yönünde Guvernör
adaylarına ders konusu olan, bir dönemi başlattı.
Bu hizmet için daha ilk etapta hemen o gün 22
koli yardım malzemesi Bosna’ya ulaştırıldı.
Rahmetli GDD Örsçelik Balkan’ın bitmez,
tükenmez büyük enerjisi ile organize edip
yönlendirdiği, Sevgili Birsen’in unutulmayacak
yardımları ile Bosna’da güzel hizmetler verdik.
Genel Kurmay ile yapılan protokol çerçevesinde
doktorlarımız önce Hava Kuvvetlerine ait
uçaklarla SPLIT’e, oradan da Türk Birliğinin
koruyuculuğunda ki araçlar ile birçok
ÇEKPOINT’ten geçerek, hizmet verdiğimiz ve
Türk Birliğinin konuşlandığı ZENICA şehrine
gittiler. Sekiz aylık bir dönemde, 8 sağlık ekibi,
değeri 1 milyon doların üzerinde çeşitli ilaç,
ekipman, cihaz ve malzemeler ordumuzun bizlere
sağladığı imkanlarla Bosna’ya gönderildi

Bosna’daki Boşnak ve diğer etnik gruplar
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KIBRIS ROTARY ORMANI İÇİN TRAKTÖR VE
ROMÖRKLERİN TESLİMİ: KKTC Başbakanı
Hakkı Atun, GDG Selçuk Somer, Rotary Ormanı
Komite Başkanı Rtn. Dr.Hatice Şarizi, Rtn Erdal
Yazgan, Rtn. Dr.Birsen Gökyiğit KIBRIS ROTARY ORMANI AĞAÇ DİKİMİ



Rotary adını gerektiği şekilde saygın bir Sivil
Toplum Kuruluşu olarak tanıdılar. Onların yanı
sıra Tür birliğindeki rütbesiz erinden komutanına
kadar her seviyedeki insanımız Rotary’yi bu
hizmetleri ile tanıdı.

Orada bizi en çok etkileyen, Ankara’dan gelen
iş adamlarına Türk Birliği komutanımızın söylediği
şu sözleri oldu: “Buraya her kesimden, her
seviyede insanlar geldi, etkinlikler ve sözler
verdiler. Ancak sözünde duran tek grup
Rotaryenler oldular.

GURUR VERİCİ BİR ANI
U.R. Konvansiyonları, Rotary dünyasının

bütün ülkelerinden 20-30,000 Rotaryen ve
eşlerinin katıldığı ve Bölgemiz ve Türkiye’den
katılan arkadaşlarımızın da en güzel anılarının
olduğu çok görkemli toplantılardır. Bu gibi
Uluslararası toplantılarda, Rotary’nin ne denli
büyük bir hizmet kuruluşu olduğu daha iyi
anlaşılmaktadır. Katıldığımız konvansiyonlarda
sayısız dostluklarımız, tecrübelerimiz ve
anılarımız olmuştur. İşte edindiğimiz bu çok güzel
tecrübe ve anılarımızdan birini, beni son derece
duygulandıranını sizlere nakletmek istiyorum.

U.R. 1995-96 Dönem Başkanım Herbert G.
Brown, Calgary, Kanada’da yapılacak U.R.
Konvansiyonu’nun kapanış seremonisindeki
Invocation’ın (duanın) tarafımdan yapılmasını
teklif ettiğinde hiç düşünmeden kabul ettim.
Başkan Brown, ilk defa ana dili İngilizce olmayan
ve Müslüman biri tarafından okunacak duanın,
İslam inanışlarına göre yapılmasını ve kısa
olmasını rica etti.

Görevi aldığımda, İslami birçok resmi ve özel
kişilerden ve kuruluşlardan yardım rica ettim.
Ancak, gelen cevaplar ve uzun dualar beni
tatmin etmeyince, tek alternatifin dönemimizin
sloganı olan- Act With Integrity, Serve With

Love, Work For Peace - Dürüst Davranalım,
Sevgiyle Hizmet Verelim, Barış İçin Çalışalım-
ifadesini de göz önünde tutarak, bizzat benim bir
dua yazmam olduğuna karar verdim.
Konvansiyon’un kapanışında ve 20,000 kişiyi
aşkın bir Rotaryen ve Rotaryen eşlerinin
huzurunda, 26 Haziran 1996 da, aşağıdaki duamı
okudum.

--------------------------------------
Bismillahirrahmanirrahim – In the name of

God the Compassionate, the Merciful
Rabbil Alemiyn – The Almighty God of the

Universe
WE THANK YOU,
• For the HEALTH you have given us that

enable us to gather here in Calgary to be with our
friends again.

• For the INTEGRITY you have given us to be
HONEST and TRUE to ourselves and others.

• For the LOVE you have given us to care for
the less fortunate.

• For the STRENGTH you have given us to
work for PEACE.

Rabbil Alemiyn – The Almighty God of the
Universe

PLEASE,
• Give us your LOVE and GUIDANCE so that

we always appreciate the beauty of your creation
and we are always loving, peaceful and
productive.

• Fill people’s hearts with COMPASSION so
that they help each other.

• Grant them an UNDERSTANDING and
WISDOM of brotherhood so that instead of
fighting, they learn to live together in peace.

• Guide us Rotarians in the future, as in the
past, so that we can continue TO SHARE our
blessings with our neighbors.
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G.D.D. Örsçelik Balkan, Rtn. Dr. Birsen Gökyiğit, Bosna
Birliğimizin Komutanı Kur. Alb. Ahmet Berberoğlu, Tğm.
Dr. Ahmet Atalık, Kakani Yetim Çocuklar Yetkilileri ile
Yardım Konularını Görüşürken.

G.D.D. Örsçelik Balkan, Rtn. Dr. Birsen Gökyiğit, Tğm.
Dr. Ahmet Atalık Zenica Bölge Hastanesi Baş Hekim
Yd Sağlık Ekiplerinin Programını Görüşürken



ROTARY DERGİSİNİSAN 2024 33

El Hamdu Lillahi Rabbil Alemiyn – Praise be
to God, Lord of the Universe

AMIN
Tabiidir ki, böyle görkemli bir topluluğun

huzuruna çıkmak ve bir görevi yerine getirmek
oldukça heyecanlı oldu. Ancak, toplantı sonrası
hem Başkan’ın hem de çeşitli ülkelerin Müslüman
ve Müslüman olmayan Rotaryen’lerinin öğen
sözleri beni çok mutlu etti.

Görev alalım almayalım, her Rotaryen en az
bir kez U.R. konvansiyonuna katılmalı. Rotary’nin
Uluslararası oluşunu, güzelliğini ve neden biz bir
Rotaryen’iz, işte o zaman daha iyi anlarız.

Guvernörlük görevimden sonra bölgede
Uluslararası Rotary Vakfı komite Başkanlığı,
Eğitim Liderliği yaptım. Bölge adına Yasama
Konseyine ve Direktör seçimine katıldım. 2005-
2008 döneminde Doğu Avrupa ve Türkiye UR
Vakfı Çevre Koordinatörlüğü (RRFC), 2008-215
yılları arasında 7 yıl Polio Zone Koordinatörü
olarak görev yaptım.

2000-2001 yılında Finlandiya 1390. Bölge ve
2010-11 döneminde Mısır 2450. Bölge
konferanslarına UR Başkanının temsilcisi olarak
katıldım.

Uluslararası Rotary Vakfının önemli olduğu
kadar en zevkli bir programı olan Cadre of
Technical Advisors grubuna 2007’de katıldım,
2009’dan itibaren üç yıl Teknik Koordinatör olarak
görev yaptım. Turist olarak, Gambia, gibi gitmeyi
düşünmediğimiz ülkeleri veya Hindistan, Etiyopya,
Kenya gibi ülkelerin gittiğimizde göremeyeceğimiz

bölgelerini gezme, tanıma imkânım oldu.
UR sanırım verilen her görevi severek yaptığım

ve ayrıca gönüllü olarak birçok projeye katkım
olduğu için bana “Service Above Self” ödülünü
layık gördü. Bu parayla alınamayan ancak
Rotary’yi hayat biçimi olarak seçen pek az
Rotaryene verilen bir ödül olduğu için rozetini her
zaman onurla takıyorum.

Bildiğiniz gibi UR Vakfı topladığı bağışları
dünyada ihtiyaçları karşılamak için en düzgün
şekilde kullanan bir vakıftır. Bu nedenle her
fırsatta vakfa bağış yaptığımdan Bölgemizdeki ilk
Vakıf Büyük Bağışçısı oldum. Hala da her fırsatta
bağışlarımızı sürdürmekteyim, ayrıca vakıfta
Benefaktör olarak ta bağışçılar arasındayım.

Özetlersem, Dostluklar kanalıyla ülkeme, diğer
insanlara olumlu hizmet vermeyi veya
toplumumuzu geliştirmeyi bizlerin en önemli
görevlerinden biri olarak gördüğüm Rotary’nin bir
üyesi olmak benim yaşantımın en önemli parçası
oldu. Tüm canlıları, özellikle ulaşabildiğimiz
insanları mutlu etmek bizleri de çok mutlu eder.
İşte bizlere hizmet projeleri ile bu imkânı sağladığı
için bir Rotaryen olmaktan gurur duyuyorum.
Ayrıca dünyada en iyi organize olmuş ve en
verimli çalışan kuruluş olan UR Vakfına her yıl
bağış yapmayı da bir görev olarak görüyorum.

Bana bu en sevdiğim konularda söyleşi fırsatı
verdiğiniz için teşekkür ederim.

MA: Sevgili Guvernörüm ben de bu dolu dolu
geçen yılların anısını ve Rotary’nin hizmetlerini
soluksuz bir şekilde anlattığınız için size tekrar tekrar
teşekkür ederim.

“Bildiğiniz
gibi UR Vakfı
topladığı
bağışları
dünyada
ihtiyaçları
karşılamak
için en
düzgün
şekilde
kullanan bir
vakıftır. Bu
nedenle her
fırsatta vakfa
bağış
yaptığımdan
Bölgemizdeki
ilk Vakıf
Büyük
Bağışçısı
oldum.”




